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Skal Vinterpaladset blive?
De, der møder op på generalforsamlingen, bestemmer fremtiden for Lauget

A ldrig i Laugets 
herlige 49 årige 
historie har vi 

stået i en så vigtig situa-
tion:

Havneudvidelsen får i 
dén grad indflydelse på 
den daglige badning, når 
Sydstranden får en ma-
keover der vil noget og 
vandet ved den gamle 
badebro, som forsvandt i 
stormen i 2011, fyldes ud 
til Klippeøen.

De tre forslag
Som omtalt i sidste og 
forrige nummer af ny-
hedsbrevet skal general-
forsamlingen tirsdag 11. 
april tage stilling til tre 
spørgsmål:

1) Skal huset blive lig-
gende uændret? 

2) Skal bestyrelsen un-
dersøge en flytning med 
en udformning som i dag 
længere ude på den nye 
Sydmole og med plads til 

modultilbygninger? 
3) Skal bestyrelsen 

undersøge en flytning 
længere ude på den nye 
Sydmole med et nyt og 
større hus med mulighed 
for senere modultilbyg-
ninger?

Få en god baggrund 
at stemme på
For at give dig en god 
baggrund at stemme på, 
så er der på de næste to 

sider en gennemgang af 
havneudvidelsen og dens 
indflydelse på de muntre 
helårsvinterbadere, der 
som den eneste forening 
bruger havnen alle 365 
dage om året.

Og det er ikke muligt at 
stemme per fuldmagt: 

Det er de, der møder op 
klokken 20, som er med 
til at bestemme Laugets 
fremtid. Det kræver ingen 
tilmelding.

Vinterpaladset i rød ramme. »Fra Klippeøen kan der bades uden sand mellem tæerne. Den bygges op som et lavt 
klippelandskab med blokke, gryder, toppe med udsigt m.m., udformet i glat og behagelig, barfodsvenlig beton. 
Betonen samler som de naturlige klipper varme, og gryderne skaber læ. Her bliver sæsonen lang. »Klipperne« 

fortsætter i vandkanten, som udformes med variation, der skaber et spændende møde med vandet, men »glat« så den 
ikke fanger og fastholder tang og ålegræs.« (Tekst og tegning fra Scenarier for udvidelsen)



Af Erling Madsen

Kan vi ikke bare luk-
ke øjnene og gøre 
som vi plejer og 

lade Vinterpaladset blive, 
hvor det er?

Jo, det kan vi godt – men 
det er godt at lukke øjne-
ne på et oplyst grundlag.

Længere end 
næsetippen
Når vi på generalforsam-
lingen tirsdag 11. april 
skal tage stilling til tre for-
slag om Vinterpaladsets 
fremtidige placering, så er 
det et udtryk for, at besty-
relsen kigger lidt længere 
frem end næsetippen:

Havnens udvidelse 
opererer med en opfrisk-
ning af Sydstranden og 
en udfyldning af området 
mellem Vinterpaladset 
og Laugets badebro: Klip-
peøen.

Der er lagt op til masser 
af aktivitetsmuligheder for 
alle interesserede rundt 
om Vinterpaladset året 
rundt.  Og det vil nemt 
give problemer:

• Vi ved fra en med-
lemsundersøgelse 
for længe siden, at 
medlemmerne kom-
mer for at få ro og 
nyde Øresund og 
udsigten

• Vi kan se, at mange 
steder i landet op-
poneres mod dét at 
nogle bader nøgne 

Vinterpaladset omringes
Her er grundlaget for afstemningen på genralforsamlingen om Laugets fremtid

»Klippeøen: Kysten ved Klippeøen. Her er mange steder, hvor man kan komme tæt på 
vandet, ligge i læ, slappe af og nyde de solvarme klipper.« 

(Tekst og tegning fra Scenarier for udvidelsen).

»Klippeøens Nordside – børnenes havn: Ind mod havnen skabes endnu en legemulighed 
– børnenes havn. Her kan der leges med en lilel trækfærge, modelbåde og der 

kommer anløbsbro, hvor børn i gummibåde, mini-SUP’er m.m. kan tage på »langfart« 
og lægge til.« (Tekst og tegning fra Scenarier for udvidelsen).



på offentlige steder 
(selv om det absolut 
er lovligt!)

• Udvidelsen vil be-
tyde, at vandstanden 
ved Vinterpaladset 
og Sydstranden vil 
falde over ti år på 
grund af sandop-
hobning.

Mindre muntert at 
være vinterbader
De tre ting vil være med 
til at gøre det mindre 
muntert af være en mun-
ter helårsvinterbader – og 
bestyrelsen ville kunne 
blive bebrejdet på et se-
nere tidspunkt, hvis ikke 
vi havde været vågne i 
tide. 

For det er klart, at skal 
Vinterpaladset flyttes, så 
skal det være nu, hvor 
arbejdet på molen skal 
udføres og lokalplan og 
miljøredegørelse skal 
laves. 

Kommer vi senere vil 
det både blive besværligt 
og dyrt. Og måske også 
umuligt.

Jeg er selv godt tilfreds 
med de beskedne 40 m2 
til fællesomklædning og 

det primitive hus med det 
prangende navn. 

Så havde det ikke været 
for havneudvidelsen, så 
kunne jeg ikke drømme 
om at tænke i andre ba-
ner.

Nu gør omstændighe-
derne det nødvendigt, og 
så synes jeg også vi igen 
har pligt til at kigge læn-
gere end til egen næsetip 
og se på, om vi kan bygge 
noget, der nu eller sene-
re giver nogle fleksible 
muligheder også for de 
kommende generationers 
medlemmer af Lauget.

Derfor kan det 
ikke ændres
Kan vi ikke i stedet prøve 
at ændre planerne for 
Sydstranden og Klippe-
øen?

Næppe. 
For kommunalpolitiker-

ne, der er enige om udvi-
delsen, er der to vigtige 
fixpunkter: 

Budgettet skal holdes og 
pengene må ikke »kun« 
gå til nogle sejlere. 

De skal bredt gavne 
borgerne (og når politi-
kere siger borgere, mener 

de vælgere).
Derfor er det vigtigt for 

dem at kunne fremhæve 
nogle ting i udvidelsen, 
som gavner bredt. 

Og her er der oplagt to 
ting: Udvidelsen af Nok-
ken, så det bliver et stort 
torv med mulighed for en 
masse aktiviteter, og Syd-
molen/Klippeøen.

Ikke den endelige 
afgørelse nu
Bestyrelsen har nedsat en 
arbejdsgruppe med tre 
kompetente medlemmer, 
som har skitseret de tre 
forslag, der skal stemmes 
op på generalforsamlin-
gen, hvor det er flertallet 
af de fremmødte, som 
træffer en afgørelse.

Claus Bo Frederiksen fra 
arbejdsgruppen vil gen-
nemgå de tre forslag in-
den afstemningen og der 
er naturligvis mulighed 
for at stille spørgsmål.

Det er også vigtigt at 
understrege, at det ikke er 
den endelige beslutning: 

Afstemningen gælder  
dét, at se på den fremti-
dige placering af Vinter-
paladset. 

Er der flertal for at flytte 
længere ud på den nye 
Sydmolen, hvor vandet er 
dybere, så vil der på en 
senere generalforsamling 
blive fremlagt forslag in-
klusive finansiering, byg-
gebudget og driftsbudget, 
så den endelige afgørelse 
også træffes på et solidt 
grundlag.

Vigtigt at afklare nu
Når det er vigtigt at have 
en afklaring på denne ge-
neralforsamling, så hæn-
ger det sammen med, at 
der hen over efteråret bli-
ver udarbejdet en master-
plan for havneudvidelsen, 
som skal godkendes i 
december.

Er der flertal for en flyt-
ning, så er det vigtigt, at 
vi allerede i masterplanen 
får sat et byggefelt af, så 
det også kan komme med 
i lokalplan og miljøunder-
søgelsen.  Men det bety-
der omvendt ikke, at vi er 
tvunget til at bygge: 

En senere afgørelse på 
en generalforsamling kan 
forkaste en flytning.

Så vi bruger livrem og 
seler.

Nederst på forrige side: »Sydstranden: Lige syd for stien ligger sandarealer og lave klitter. Nord for den kommer græs-
arealer, som ind mod havnen afsluttes med beskyttende kroge, solbænke og en lav mur, der skaber læ. Her kan den 
tidlige forårssol nydes, og der kan dyrkes yoga, spilles petanque eller mediteres.« (Tekst og tegning fra Scenarier).

Faktaboks om 
havneudvidelsen
Der er i dag knap 800 bådepladser. 
Én af forudsætningerne for at hav-
neudvidelsen sættes i værk er, at 
80% af de ca. 180-200 nyetablerede 
bådepladser er udlejet inden byg-
geriet igangsættes. Men med knapt 
900 betalende familier på ventelis-
ten bliver det næppe et problem. 

Havneudvidelsen ventes af koste 
180 millioner kroner, hvor af de 
177 millioner lånefinansieres til lav 
rente i KommuneKredit. Rungsted 
Havn betaler 1/3 og Hørsholm Kom-
mune 2/3.

Et grundprincip for udvidelsen er, 
at ingen af de eksisterende forenin-
ger på havnen må stilles ringere.

Det er ikke kun Lauget som bliver 
berørt: Den lave vandstand vil give 
problemer for Rungsted Roklub, 
som derfor overvejer et nyt klubhus 

inde i havnen. Rungsted Havbad vil 
udskifte den mobile sauna fire-fem 
måneder om året på indersiden af 
Nordmolen med et klubhus sammen 
med Rungsted Kyst Vandskiklub og 
havsvømmerne i Hørsholm Svøm-
meklub på Nordmolen.

Masterplan på vej
Sydmolen rettes ud, så den går 
cirka 120 meter længere ud i en ret 
linje fra vendepladsen ved Vinter-
paladset. 

Laugets badebro eksproprieres 
for at give plads til Klippeøen, hvor 
der skabes nye bade- og aktivi-
tetsmuligheder for offentligheden.

I øjeblikket er totalrådgiver ved 
at blive valgt. Totalrådgiveren skal 
til december fremlægge en master-
plan med rækkefølgen for udvidel-
serne samt et budget.

De nye flydebroer, som netop er 

blevet færdige, var første del, mens 
det første store spadestik er plan-
lagt til starten af 2026, hvor de ydre 
moler først anlægges. 

Sydstranden ventes klar i første 
halvdel af 2028 og Klippeøen som 
noget af det sidste ultimo 2029.

Arbejdet med at styre kommu-
nens største byggeprojekt ligger 
i HAU-udvalget med havnens be-
styrelsesformand som formand 
samt fire andre repræsentanter for 
havnebestyrelsen inklusive Laugets 
Høvding samt borgmesteren og fire 
andre kommunalpolitikere.

 Rungsted Havn besøges årligt af 
1,5 million gæster, og udvidelsen 
skal være med til fortsat at gøre 
havnen attraktiv – og ikke kun for 
sejlere.

Planer og udviklingen kan følges 
på https://borgerlab.horsholm.dk/
da-DK

https://borgerlab.horsholm.dk/da-DK
https://borgerlab.horsholm.dk/da-DK
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Du kan stadig 
nå middagen 
Du kan stadig nå at melde 
dig middagen før general-
forsamlingen tirsdag 11. 
april:

Klokken 17.30 mødes vi 
til en velkomstdrink, hvor-
efter der er middag med 
tre glas vin til hver. 

Kaffe efterfølgende ved 
mødelokalet.

Middagen koster 450 
kroner, som senest man-
dag 3. april skal være 
indbetalt:

1. MobilePay = TAST 
16972 eller

2. Netbank = registre-
ringsnr. 9570 kontonr. 
0012618115 i Danske 
Bank.

Husk at skrive navn på 
den/de, der betales for! 
Du skal ikke tilmelde dig 
middagen: Når du har 
betalt til tiden, er du sikret 
en plads.

Kun to forslag
Da fristen for forslag 
udløb tirsdag 28. marts 
var der kun indkommet to 
forslag fra bestyrelsen:

Afstemningen om frem-
tidig placering af Vinter-
paladset og et forslag om 
kontingentstigning fra 200 
til 300 kroner;  82 øre om 
dagen.

Der er heller ingen æn-
dringer i Laugets 16 ual-
mindeligt vigtige udvalg.

Sæt x i 
kalenderen 
Tirsdag 11. april 
kl. 20 generalforsamling, 
Rungstedgaard.
Middag kl. 17.30.
Lørdag 7. oktober 
kl. 8.15 Standerhejsning med 
dåb og morgenbord., 
Vinterpaladset..
Søndag 24. december 
kl. 8.15 Julebadning med 
morgenbord, Vinterpaladset.

Laugets 40 års jubilæum august 2014: 
Jane Hjorth, Søren Søndergaard og Knud Limschou
 forsøgte at sænke temperaturen i Øresund med is.

Betyd-
ningen af 
Kviksølv
Et vigtigt udvalg 

Hvor andre tripper 
for at komme i 
gang med sæso-

nen, så er vinterbaderne 
i Hørsholm-Rungsted Vi-
kingelaug i fuld gang med 
sæsonen: Faktisk starter 
badesæsonen 1. oktober.

Noget, der i alle Laugets 
49 år på Rungsted Havn 
har optaget de p.t. 600 
medlemmer, er vanddyb-
de og vandtemperatur.

Derfor er der både et 
Vanddybdeudvalg og et 
Temperaturudvalg – tid-
ligere passede to med-
lemmer begge udvalg, 
men arbejdsbyrden blev 
så stor, at det i 2006 var 
nødvendigt at dele opga-
verne på to udvalg.

Temperaturudvalget 
ledes af Overmåler af 1. 
Grad Knud »Kviksølv« 
Limschou, og består 
desuden af Undermåler-
assistent af 1. grad Søren 
Søndergaard, Undermåle-
rassistent af 1. grad Jane 
Hjorth,  Undermålerassi-
stent-aspirantelev March 
Limschou og Undermåler-
assistentaspirantelev på 
prøve Lars Vedfelt.

Titlerne er vigtige og 
eftertragtede på et hvert 
c.v., og det er titler, hvor 
indehaverne i årenes løb 
har mulighed for at vokse  
i graderne.

Grader med
to decimaler!
Tidligere blev tempera-
turen målt med to termo-
metre, som blev sænket 
ned i Øresund: To i stedet 
for ét gjorde det muligt 

Foto: Jesper Alstrøm

for Temperaturmålerne at 
lægge de to temperaturer 
sammen, dividere med 
skonummeret og gange 
med smørprisen, så de 
var i stand til at angive 
vandtemperaturen med to 
decimaler …

For få år siden investere-
de Lauget i en elektronisk 
måling af vandtemperatur 
og vanddybde, så med-
lemmerne hjemmefra kan 
se, om de i dag mentalt på 
vejen skal forberede sig 
på fladfiskebadning eller 
kan vente hovedspring.

Det skal understreges, 
at der stadig foretages 
daglige, håndholdte 
temperaturmålinger for 
en sikkerheds skyld – og 
temperaturen skrives på 
tavlen ved Laugets ba-
debro på Sydmolen til 
glæde for offentligheden.

Stor udfordring 
i øjeblikket
I alle årene har der været 
savnet vanddybde – og 
eksempelvis 17. marts 
var vanddybden så ringe, 
at ikke engang anklerne 
kunne blive våde. Og det 
giver Temperaturmålerne 
store problemer:

- Den største udfor-

dring i øjeblikket er, at 
få temperaturen ned: Når 
vandstanden er så lav, så 
er der jo højere tempe-
ratur i overfladevandet, 
forklarer Overmåler af 1. 
Grad Knud Limschou.

Hældte is i Øresund
Temperaturudvalget har 
forsøgt på flere måder at 
nedbringe temperaturen 
i Øresund til fornuftig 
badetemperatur, hvor alt 
over 10 grader er kede-
ligt.

Da Lauget fejrede 40 
års jubilæum i 2014 blev 
der således hentet en stor 
kasse med is på Fiskerika-
jen, der skrabede den af 
siderne i frysehuset: 

Den blev hældt i Øre-
sund – men desværre gav 
denne specielle Rung-
sted-udgave af Ice Bucket 
Challenge kun en meget 
kortvarig og ekstrem lokal 
effekt …

Ydermere var isen 
skvulpet over under trans-
porten fra Nordhavnen 
til Sydmolen, så Overmå-
lerens varebil lugtede 
slemt af fisk, og han måtte 
senere lede efter en fiske-
grosserer, da han skulle 
sælge den!
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